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وزهـــا معاونـــت علوم تربیتـــی و مهارتی دانشـــگاه آزاد در چهار  ایـــن ر
محـــور اساســـی تفکیک شـــده اســـت؛ حـــوزه اول حوزه علـــوم تربیتی 
ی دانشـــکده های تعلیـــم و تربیت  اســـت کـــه با توجـــه بـــه راه انـــداز
اهمیـــت آن دوچنـــدان شـــده اســـت. حوزه دوم مدارس ســـما اســـت 

که محل عرصه دانشـــجویان دانشـــکده تعلیم و تربیت خواهد بود. 
بنیان اســـت که به  ی و کار حـــوزه ســـوم حـــوزه مهارتی و توانمندســـاز
گفتـــه معـــاون علـــوم تربیتی و مهارتی دانشـــگاه، 10 درصـــد از بودجه 
دانشـــگاه مبتنی بر این حوزه تعریف شـــده اســـت. حوزه چهارم مرکز 
ک« اســـت که مربوط به شـــش ســـال اول تربیت کـــودکان و دوره  »تـــا

شـــکل گیری شخصیت آنها است. 
در این معاونت اقدامات و برنامه های زیادی در دست اجراست. بحث 

توسعه هدفمند مدارس عالی مهارت، نظام ارزیابی صلاحیت حرفه ای، 
توســـعه شـــبکه آمـــوزش و رایانه زبان، راه اندازی مـــدارس عالی مهارت 
های تک، همسان ســـازی اســـتاندارد در رعایت سیلابس و سرفصل ها 
... از جمله این برنامه هاست. محمدعلی نادی خوراسگانی، معاون  و
علـــوم تربیتـــی و مهارتی دانشـــگاه آزاد در گفت و گو بـــا »فرهیختگان« از 
ســـاختار ایـــن معاونـــت و برنامه هایی در دســـت انجـــام می گوید که در 

ادامه می خوانید. 

   دانشـــکده های موضوعی تعلیم و تربیت اسلامی در 
استان ها شکل می گیرند

شـــما در معاونـــت علوم تربیتـــی و مهارتی در ارتباط با ســـند تحـــول و تعالی چه 
ید؟  مواردی را در دستور کار دار

یم؛  ما دو بخش خیلی کلیدی در ارتباط با ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه دار
یکـــی از مهم تریـــن بخش هـــا کـــه در حـــال حاضر بســـط داده شـــده، تعلیم و 
تربیـــت اســـامی و بالطبـــع ، شـــکل گیری دانشـــکده های موضوعـــی تعلیم و 
تربیت اسامی در استان ها است. یکی از اهداف کلیدی این دانشکده ها، 
توســـعه کیفی مدارس ســـما بوده که قرار اســـت در پیوند با این دانشـــکده ها و 
ی آتی ما در ارتباط با  گروه های مستقر در آن شکل بگیرد، بنابراین هدفگذار
دانشـــکده ها و مدارس ســـما این است که مدارس از سوی دانشکده ها اداره 
ی دانشکدگان انجام شده است. در رابطه با  شـــود. فرآیند تاســـیس و راه انداز
دانشکده های تعلیم و تربیت اسامی نیز با توجه به انتخاب استان ها مبتنی بر 
یکرد آمایشـــی و تایید جناب آقای دکتر طهرانچی و همچنین چهارچوب  رو
تعریف شـــده در ســـند، جریان را شـــروع کرده ایم. البته سند برای سال اول، 10 
استان را تعیین کرده بود. با کسب اجازه و با توجه به جریان کار نسبتا پیچیده، 
پنج اســـتان دیگر که دارای عرصه بودند را به فرآیند اضافه کردیم و البته این 
آغاز و چگونگی مواجهه با آن بسیار مهم است. اتفاقی که در دانشکده های 
تعلیم و تربیت اســـامی با توجه به حساســـیت کار رخ می دهد و در گذشـــته 
کمتر اتفاق افتاده یا اصا نیفتاده، این است که معاونان دانشکده ها هم در 
کز استان  معاونت مورد مصاحبه قرار گرفتند و به معاونت های استانی و مرا
اباغ شـــد تا کار را شـــروع کنند. در این دانشـــکده ها رئیس دانشکده، معاون 
امور مدارس اســـتان نیز هســـت. بنابراین هم جریان دانشـــی تعلیم و تربیت 
اسامی در استان و هم در مدارس در یک  پیوند نزدیک اداره شده و گسترش 
می یابد. موضوع تامین اســـاتید عرصه از طریق جذب اســـتاد وابسته نیز جزء 

ی است.  برنامه های جار

در حـــوزه مـــدارس عالی مهارتی تربیت مربی و معلم چه اقداماتی انجام شـــده 
است؟ 

بحث توسعه هدفمند مدارس عالی مهارت را در تکمیل فرآیند تربیت مربی 
ک سما دنبال کردیم. سه استان در این زمینه ورود پیدا کرده اند و مجوز دارند.  تا
ک هم امســـال برگزار شـــد و اســـتقبال خیلی خوبی  اولین دوره تربیت مربی تا
صورت گرفت. هرچند چهارچوب و ســـرفصل ها را مجددا بازبینی می کنیم. 
یکرد جدید  ک با رو ی می کنیم تا به محض اینکه تا طبیعتا از پیش کادرساز
ی می شود، به شکلی که ما به دنبالش هستیم بحث کادر نیز تامین  راه انداز
شود. فرآیندهای نهایی اساسنامه جامع برای دانشگاه آزاد را دنبال می کنیم؛  

یافت تمام مجوزهای حقیقی باید حقوقی شود.  به محض در

توسعه دپارتمان های دانشکده های هر استان چگونه دنبال می شود؟ 
ی دپارتمان هـــای دانشـــکده های هـــر اســـتان را مبتنی بـــر  بحـــث فعال ســـاز
ظرفیت های هر استان دنبال می کنیم. مثالی می زنم؛ فرض کنید در آذربایجان 
یـــم که در حوزه هوش  ی را در آنجا دار غربـــی، بـــا توجـــه به اینکـــه همکاران مرز
ی های تربیتی در آن اســـتان با قوت  مصنوعـــی کار می کننـــد، دپارتمان فناور
بیشتری فعال خواهد شد. در استان دیگری ممکن است دپارتمان خدمات 
تربیتی و روانشـــناختی فعال شـــود؛ بسته به اینکه تعداد هیات علمی و کدام 
یت ها را بهتر شـــکل  بخش از گروه های آموزشـــی می توانند فعالیت ها و مامور

دهند، دپارتمان های مرتبط را توسعه خواهیم داد. 

   سامانه حساب یار برای مدارس فعال می شود
یابی صلاحیت حرفه ای را هم آغاز کرده اید؛ در این خصوص  بحـــث نظـــام ارز

هم توضیح دهید. 
همانطور که گفتید، این بحث را شروع کرده ایم و ان شاءالله بتوانیم تا اواخر ترم 
بعد، نهایی کرده و خروجی اش را ارائه کنیم. برنامه ریزی ما مبتنی بر این است 
که برای سال آینده هیچ کدام از افرادی که در مدارس با آنها قرارداد می بندیم، 
بدون مجوز صاحیت حرفه ای دانشکده تعلیم و تربیت اسامی، سر کاس 
ی کردیم تا تســـلط و احاطه کامل  نروند. ســـامانه منابع انســـانی را نیز راه انداز
بر تمام فعل و انفعالات منابع انســـانی در کل کشـــور داشـــته باشیم و در حال 
ی اطاعات در آن در حال انجام اســـت. ســـامانه حســـاب یار  حاضر بارگذار
نیز برای مدارس به زودی فعال و به سامانه منابع انسانی متصل خواهد شد. 

پس یکی از شـــروط شـــما برای انعقاد قرارداد همین داشـــتن گواهی صلاحیت 
حرفه ای است. 

بله؛ یکی از شـــرط های انعقاد قرارداد با مدیران، معاونان، آموزگاران و دبیران 
برای سال آینده، داشتن گواهی صاحیت حرفه ای است تا با شرایط ویژه ای 
وارد سیســـتم آموزشـــی شـــوند. ما به دنبال تحقق سند تحول و تعالی دانشگاه 
هستیم و این امر وابسته به منابع انسانی خاص خود است. نکته دیگری که 
ی دنبال  یابی در چرخه دانش آموز یـــان بحث تبلیغات و بازار از تیرمـــاه در جر

کرده ایم و نتیجه خیلی خوبی هم داشته است. یکی دو مورد را مثال می زنم. 
ی اضافه کنیم، با  توانستیم جمعیت 10 درصدی به جمعیت قبلی دانش آموز
توجه به نرخی که از سیستم خارج شده اند. حدود 140هزار دانش آموز داشتیم 
و آخرین لحظه ای که سامانه را چک کردم، 152هزار دانش آموز ثبت نام شده 
یـــم. ایـــن در حالی اســـت که 20 مدرســـه هنوز اطاعات خـــود را به صورت  دار

کامل وارد پورتال نکرده اند. 

یتی در بحث دفاع از برنامـــه و بودجه بعضی از واحدهای  امســـال تغییـــر مامور
دانشگاهی در استان ها اتفاق افتاد. در این خصوص نیز توضیح دهید. 

یاســـت محترم دانشـــگاه مطرح کردند، کا جریان  یتی که ر  بر اســـاس مامور
یتـــی در بعضـــی از واحدهای دانشـــگاهی جریان آموزش های عمومی و  مامور
مهارتی شده است. در اصفهان، واحد لنجان را داشتیم که تعداد دانش آموزان 
آن از حدود 760 نفر به هزار و 320 نفر رســـیده اســـت. تعداد دانش آموزان این 
واحد تقریبا دو برابر تعداد دانشـــجویان شـــده اســـت. این اتفاق در دو واحد 
گر برنامه و ظرفیت فیزیکی  دیگر نیز در حال وقوع اســـت و نشـــان می دهد ا
مناسب باشد، می تواند چرخه رشد ایجاد کند. هرچند قرار است مدرسه داری 
گر  را بـــرای اســـتخراج الگوهـــای تعلیـــم و تربیت اســـامی انجام دهیـــم، ولی ا
ظرفیت مناســـب و حمایت خوب روســـای اســـتان ها وجود داشـــته باشـــد، 

طبیعتا به نتیجه می رسیم. 

بحث توسعه شبکه آموزش و رایانه زبان را نیز شما دنبال می کنید؟ 
بله؛ این جریان را در دو بخش در کل کشور دنبال می کنیم. محتوای الکترونیک 
مـــا بـــا توجه به ظرفیت موجود خیلی ســـریع آماده شـــد. تغییر و تحولی هم در 
ی و تولید محتوا ایجاد کردیم، بالطبع منبع نیز تغییر  شـــورای سیاســـت گذار
کرد. البته برای دوره جدید منبعی متناســـب با عناصر فرهنگی مان در حال 
، سه تک واحد عمومی و دو واحد تخصصی  تدوین است. دو واحد پیش نیاز
یم و در آینده به آن دروس تخصصی نیز اضافه خواهد شد.  در این شبکه دار
این کار به معاونت علوم تربیتی و مهارتی سپرده شد منتها ما استفاده دیگری 
نیز از آن می کنیم؛ ما این مدل را به عنوان یک آزمون انجام می دهیم تا بتوانیم 
یـــان کنیم. تغییـــر و تحولاتی در  دروس دیگـــر را نیـــز آرام آرام ســـوار بـــر ایـــن جر
ساخت محتواها در بستر کار انجام می دهیم. هرچند امکانات ما متناسب 
با ظرفیت کنونی در حال رشد است، البته ان شاءالله با استودیویی که آقای 
دکتر فرموده اند در حال ســـاخت اســـت، کیفیت تولید محتوا افزایش خواهد 
کنون کل چرخه را تمرین می کنیم و در آن موقعیت،  یافت؛ به نظرم می رسد ا

دیگر مشکل خاصی نخواهد بود. 

   همسان سازی استاندارد 
در رعایت سیلابس و سرفصل ها 

بحث ایجاد نظام استانداردسازی و آموزش ترمی در چهارچوب دانشکده های 
تعلیم و تربیت اسلامی آغاز شده است. چه شد که این اتفاق افتاد؟ 

اتفاقی که در دانشگاه می افتد این است که درس ها در هر واحد یک استان و 
کشور به انواع و اشکال مختلف از سوی استادان ارائه می شود. هم به لحاظ 
ی اســـتاندارد و دقیقی در رعایت سیابس و سرفصل ها  محتوا، همسان ســـاز
ی است. این طراحی را در  باید داشـــته باشـــیم و هم داشـــتن طرح درس ضرور
گروه هـــای علوم تربیتی شـــروع کرده ایـــم و از ترم بهمن، آن را عملیاتی می کنیم 
چند حســـن علمی و اقتصادی دارد. ما در معاونت مورد آموزشـــی و تربیتی 
را دنبال می کنم و قطعا آن را در راســـتای کیفیت بخشـــی، کنترل نیز خواهیم 
کـــرد. هـــدف بزرگ تـــر ما به جـــز کیفیت، از باب اقتصـــادی و کمک به افزایش 
ی،  گر دانشجوی دکترا تصمیم بگیرد به دلیل باردار رضایت دانشجو است. ا
به اســـتان محل زندگی خود انتقالی بگیرد، وقتی وارد ترم جدید شـــود، درس 
او دیگـــر بی نظـــم نخواهد بـــود. دقیقا می تواند ادامه دروس خود را در اســـتان 
و واحـــد دیگـــری در شـــهر خـــودش بگذرانـــد. در چهارچـــوب فعالیت هـــای 
یم.  یدادهای مبتنی بر صنایع خـــاق و نو را دار دانشـــکده، بحـــث توســـعه رو
ی در این جریان، باز اســـت. هر 15 استان در ارتباط  ی و همکار بســـتر همیار
یدادها و برنامه های علمی به آنها اعام شـــده است.  با همدیگر هســـتند و رو
ی را متناســـب با ســـند تحول و تعالی در قالب  منتظر هســـتیم جریان همکار

برنامه سالیانه به معاونت اطاع بدهند. 

درخصوص بحث توسعه کمی و کیفی مدارس معارف نیز توضیح دهید. 
یم.  ی هدفمند دار بحث توسعه کمی و کیفی مدارس معارف را برای کادرساز
یاست دانشگاه که در دانشگاه از سال  یانی با حمایت و پیگیری کامل ر جر
قبل شـــروع شـــده اســـت. در این موضوع خیلی به د نبال توسعه کمی نیستیم. 
گر هم در جایی به دنبال توســـعه کمی باشـــیم، توســـعه ای اســـت که بتواند  ا
چهارچوب هـــای برنامـــه را ایجاد کند. انتظار منطقی وجـــود دارد؛ حداقل در 
هر اســـتان یک مدرســـه معارف داشته باشیم. این جریان در دو بعد می تواند 
( اســـت. ما بخشـــی نیـــز به آن  بـــه مـــا کمـــک کند. نظام آن 4-3 )ســـه، چهار
( کرده ایم، شـــبیه به  ی 4-3-3 )ســـه، ســـه، چهار اضافه کرده و سیاســـتگذار
مدل دانش ســـرایی هم می توان آن را در نظر گرفت. در هر اســـتان باید چنین 
ی هدفمند برای خود  مدرسه ای با دو هدف داشته باشیم؛ یکی برای کادرساز
این مدارس و دیگری برای ســـما. جریان علوم اســـامی باید در دانشـــکدگان 
و مدارس ســـما برای توســـعه کمی و کیفی مدارس معارف در اســـتان ها به راه 
یم، چون جریان  گر کادر نداشته باشیم طبیعتا امکان توسعه نیز ندار بیفتد. ا

خاص و ویژگی های خاص دارد. 

   مدرسه یار به حساب یار متصل می شود
سامانه مدرسه یار به کجا رسید؟ 

« نیز برای کنترل کیفی  ی ســـامانه منابع انســـانی و »مدرســـه یار بحث راه انداز
چرخه منابع انسانی و پرسنل در مدارس و کودکستان ها  و کنترل برنامه درسی 
درونی آن مطرح است که ورژن پرسنلی برای آن تدارک دیده ایم که به حساب یار 
متصل می شود. ورژن برنامه درسی آن کنترل برنامه مدارس در سطح کل کشور 
است. فاز اول را آماده کرده ایم و اولین جلسه توجیهی با معاونان امور مدارس 
ی کرده و داده ها را وارد کنند. دو ورژن؛ »پرسنلی  استان برگزار شد تا همکار
و مالی« و »چرخه برنامه درســـی« کنار همدیگر به ما کمک می کند تا بتوانیم 
بگویم در کاس اول ابتدایی در مدرسه »فان شهرستان«، چه کسی در حال 
یس اســـت. یکی از مشـــکات ما این است که به دلیل گستردگی مدارس  تدر
تسلطی روی معلمان نداشته ایم که این موضوع نیز به زودی عملیاتی می شود. 
ی مـــدارس تحول خواه و IT  پارک کـــودک و نوجوان  بحـــث توســـعه و راه انـــداز
یم. با توجه بـــه صحبت هایی که در  ی هـــای تربیتـــی را نیـــز دار مبتنی بـــر نوآور
این زمینه با معاونان داشـــته ایم و از امکانات هشـــت اســـتان بازدید کرده ایم؛ 
یاست دانشگاه وقتی به اتمام برسد،  یکی دو مورد هست که حسب دستور ر
گزارش خواهم کرد. در IT پارک ها  ی کودک و نوجوان باید سرمایه گذاری ویژه ای 
گر بخواهیم به سمت بحث خیز علمی حرکت کنیم، لازمه اش  صورت گیرد. ا
ایـــن اســـت کـــه جریان دانش و تربیتـــی مدارس نیز متاثر شـــود. گاهی اوقات 
اتفاقی در دانشگاه می افتد که هم جذاب و هم ناراحت کننده است. جذاب 
از این بابت که ظرفیتی را شناســـایی می کنید و ناراحت کننده اســـت، چون 
اســـتفاده نشده و در ساختار سازمانی »باشگاه پژوهشگران« به طور تصادفی 
ی وجود دارد. یک شاخه کامل با  متوجه شدم بخشی به نام بخش دانش آموز
ی که اســـتفاده نمی شـــد. ما این چرخه را با کمک همکاران  عنوان دانش آموز
باشـــگاه پژوهشـــگران جوان فعال می کنیم. بخش استعدادیابی خودمان که 
نتیجه جشـــنواره ها بوده را به بخش حمایتی منتقل می کنیم. به نظر می رســـد 
ایـــن موضـــوع در آینده بتوانـــد در بحث اختراعات و ابداعات به دانشـــگاه و 

شبکه دانش بنیان خیلی کمک کند. 

بحث دفاع از برنامه و بودجه یک  سال مدارس در استان ها برای اولین بار شروع 
می شود. چرا قرار است این اتفاق بیفتد؟ 

 دوســـتان باید از بودجه و برنامه یک ســـاله خود دفاع کنند. هم مدیر مدرســـه 
به صورت روشـــن تر بگوید چه کار می کند و انتظارات چیســـت، هم معاون ما 
یـــان قـــرار بگیرد که چگونه بایـــد راهبری کند. بحث طراحی  در اســـتان در جر
یم که به 18 مورد جدید رســـیده  اســـت که  جریان هـــای تربیتـــی درآمـــدزا را دار
پیونددهنده جریان مدرسه و دانشگاه است. این موارد را در سند بودجه جدید 
دانشکده و مدارس اباغ کرده ایم. مباحثی مثل تلویزیون اینترنتی مطرح شده 
ی و استفاده از زیرساخت های دوستان در روزنامه  که با هماهنگی، همکار
ی آنا آن را دنبال می کنیم. بحث مدرسه طبیعت را  »فرهیختگان« و خبرگزار
ی و مزرعه دارند، خیلی  یم. واحدهای دانشگاهی ما که رشته های کشاورز دار
خوب می توانند از این موضوع استفاده کنند. انستیتو تمدن نیز در یزد افتتاح 
گر اتفاق نیفتد چرخه دانش دانشگاه- مدرسه  شد؛ اینها مواردی هستند که ا

عقیم می شود و بحث دانشکده موضوعی ما کامل نخواهد شد. 

ک چه زمانی ارائه می شود؟  اساسنامه نهایی تا
هفته گذشته با همتی فر درنهایت به جمع بندی رسیدیم و ان شاءالله اساسنامه 
یم مثل »سما« بتوانیم یک اساسنامه کلی  را نیز به زودی ارائه  می کنیم. امیدوار
برای دانشـــگاه آزاد بگیریم. جا دارد از دکتر طهرانچی تشـــکر کنم که پیگیری 
ی در رابطـــه بـــا موضـــوع و حمایتی که داشـــتند، مـــا را فعا به این  و جدیـــت و

نقطه رسانده است.
 

یکـــی از بحث هـــای معاونـــت علـــوم تربیتـــی و مهارتـــی توســـعه کمـــی و کیفـــی 
دانشکده های مهارت و کارآفرینی است. این اتفاق چگونه می افتد؟ 

بحث دیگر ما در معاونت، توسعه کمی و کیفی دانشکده مهارت و کارآفرینی 
یم و قبا نیز خدمت آقای دکتر عرض کرده ام، همین  است. مشکلی که دار
موضوع باعث شده ما در دانشکده های تعلیم و تربیت اسامی حواس  مان را 
خیلی جمع کنیم و هفت، هشت ماه جلوتر از بقیه دانشکده ها باشیم؛ تغییر 
آموزشکده های فنی به دانشکده مهارت و کارآفرینی. روز اول از آقای دکتر سوال 
کردم »شما به دنبال چه بودید؟« ظاهرا یک اتفاقی افتاده است؛ آموزشکده ها 
باید کا تعطیل می شـــد و دانشـــکده های مهارت و کارآفرینی بر اساس مدل 
جدید تاسیس می شد، ولی این اتفاق رخ نداده است. ظاهرا فقط یک رنگ 
و یک تابلو عوض شده؛ با روسای استان ها و روسای دانشکده های مهارتی 
گر در جلســـه ای رئیس استان حاضر نشود، جلسه را  جلســـه برگزار می کنیم. ا
لغو می کنیم. حتما باید رئیس اســـتان در جلســـه حضور پیدا کند، چون در 
غیر این صورت به قول آقای دکتر درست اجرا نمی شود. بعضی از پست های 
دانشکده ها با هدفی طراحی شده است، مثا تی ام سی که پست آن در جای 
دیگر استفاده می شود، وقتی چرخه کامل نباشد طبیعتا نمی توانید دانشکده 

مهارت و کارآفرینی و جریان کار آن را نیز کامل داشته باشید. 

   مدارس عالی مهارت های تک راه اندازی می شود
راه اندازی مدارس عالی مهارت های تک هم دنبال می کنید؟ 

بله بحث تاسیس و راه اندازی مدارس عالی مهارت HITech به خصوص درون 
صنایع مادر و توســـعه عرصه های هدفمند نیز مطرح اســـت. در هر اســـتان با 
کمک همکاران مشغول شناسایی صنایع خصوصی هستیم که تمایل دارند 
چنین مدارسی را داشته باشند. اگر صنایع های تک در استانی باشد و به عنوان 
عرصه وارد میدان نشود، صرفا نمی توانیم با کارگاه و آزمایشگاه داخل واحد، 
افراد ماهر و حرفه ای مناسبی را تربیت کنیم؛ این یک واقعیت است. خیلی 
از امکانـــات مـــا در در واحدها های تک نیســـت. حتما باید به محیط واقعی 

ی  یم، بنابراین توسعه هدفمند را دنبال می کنیم. وقتی نیاز و تقاضامحور برو
وجود دارد، چرا به عنوان پاســـخ دهنده تقاضا اقدامی نکنیم؟ بحث دیگری 
یابی دانشـــجویانی  را بـــا واحـــد نجف آباد دنبال می کنیم؛ ســـامانه ای برای ارز
اســـت که در دانشـــکده های مهارت و کارآفرینی و حتی دانشکده های دیگر 
درس می خوانند. می خواهیم متوجه شویم آنها تا چه اندازه کارآمادگی دارند 
یاد برای ترم آینده،  و ســـطح اشتغال پذیری شـــان دارند، بنابراین به احتمال ز
یابی خواهیم کرد میزان کارآمادگی یک دانشجوی رشته ای مانند مهندسی  ارز
مکانیک برای ورود به جریان واقعی شغل چقدر است، بعد می توانیم استان 

به استان مقایسه کنیم تا خلأها شناسایی شود.
 

مـــوردی کـــه مطرح بوده این اســـت که برخی از هنرســـتان هایی که در اســـتان ها 
تاســـیس می شـــود صرفا برای پوشـــش خلأهای آموزش و پرورش آن استان بوده و 

ممکن است کمکی به دانشگاه نکند. چرا این اتفاق افتاده است؟ 
بله، همین طور است. برخی دوستان در استان ها می گویند ما رفتیم و هنرستان 
تربیت بدنـــی تاســـیس کردیـــم، ولی در این هنرســـتان بیشـــتر از 30 دانش آموز 
گر شـــما به دنبال جذب دانش آموز  اجـــازه ثبت نـــام ندارند. باید به آنها گفت ا
بیشـــتر و درآمد بالاتر هســـتید، اصا مســـیر را اشـــتباه رفته اید. باید به دنبال 
. دقت  هنرســـتان های فنی و حرفه ای می رفتید؛ آن هم مبتنی بر نیاز بازار کار
داشته باشید مجوز هنرستان های تربیت بدنی را از وزارتخانه می گیرند، خیلی 
هم سختگیری می کنند؛ شبیه به علوم پزشکی، امکانات خاص می خواهند، 
ولی نمی تواند درآمدزا باشـــد. آنچه بر اســـاس ســـند مدنظر ما بوده، این است 
کنون بیشـــتر به دنبال چنین  که هنرســـتان های جوار صنعت را دنبال کنند. ا
ی رشـــته های مهارتی در استان ها را با کمک  جریانی هســـتیم. متناسب ساز
آقـــای دکتـــر آزادیان و همکاران دیگر در اســـتان ها مـــورد بازبینی قرار داده ایم 
یم، ولی فقط در  تا این اتفاق رخ دهد. بعضا در اســـتانی 150 تا 160 رشـــته دار
چهار رشـــته جذب وجود دارد. این مســـاله نشـــان می دهد رشـــته ها به شکل 
مناسب انتخاب شده اند یا مصرف کننده های رشته ها مطلع نیستند. بحث 
ی شبکه مدارس عالی مهارتی ملی برای تربیت مربی با مهارت های  راه انداز
ســـطح بـــالا نیـــز مدنظر اســـت. می توانیـــم هم از بین دانشـــجویان برجســـته و 
ماهـــر و هـــم اســـتادان با ظرفیت بالقوه انتخاب کنیم. متاســـفانه در خیلی از 
یکرد دانشکده فنی  دانشکده های مهارت و کارآفرینی، استادانی با همان رو
یس می کنند. بعضا از آن شـــبکه کارگاهی و  و مهندســـی وارد می شـــوند و تدر
آزمایشـــگاهی نیز هیچ اســـتفاده ای نمی شـــود. در حال حاضر به دنبال ایجاد 
کی با محیط بیرون هســـتیم. آیین نامه ارتقای مهارتی هم  شـــبکه عالی اشـــترا
یاست محترم دانشگاه اباغ خواهد شد.  آماده شده که پس از تایید توسط ر

یس دروس  دیروز بخشنامه نحوه به کارگیری دانشجویان دانشگاه آزاد برای تدر
مهارتی به عنوان مهارت یار از سوی دکتر طهرانچی ابلاغ شد. سهم معاونت علوم 

تربیتی و مهارتی در اجرای بخشنامه مهارت یار چقدر است؟
از نقطـــه شـــروع، شناســـایی افـــراد به عنوان خبره و فرد ماهـــر یا متخصص را از 
طریـــق ایـــن ســـامانه آغاز می کنیـــم تا مرحله پذیرش، تاییـــد و معرفی کردن به 
مدیرگروه هـــا در اســـتان ها بـــرای اینکـــه برای آنهـــا درس تعریف کـــرده و به کار 
گرفته شوند. بعد از اینکه سامانه دستیار آموزش توسط همکاران در باشگاه 
پژوهشگران انجام شد از آنها درخواست کردیم که سامانه مهارت یار را نیز برای 
ما طراحی کنند. در فرآیند اجرایی مثل سامانه دستیار آموزشی اینجا نیز در 
ارتباط با افرادی که به راهنمایی نیاز دارند به ما کمک می کنند. بخش های 
یابی افراد متقاضی یا کنترل اطاعات قرار است توسط بخش  فنی کار مثل ارز
مهارتی معاونت دنبال و پیگیری می شود. قسمت هایی که نیاز به راهنمایی 
ی کنند یا نیاز اســـت با فرد تماس گرفته شـــود یا  دارند تا اطاعات را بارگذار
پشـــتیبانی های مربوط به ســـامانه و موارد اینچنینی با کمک همکاران بزرگوار 

ما در باشگاه پژوهشگران انجام می شود. 

پیش بینی شما از اجرای طرح مهارت یار چیست؟
تا الان به شـــکل تخصصی ما فاقد ســـامانه ای بودیم که بتواند اســـاتید حوزه 
مهارتـــی را کـــه ویژگـــی خبرگی دارند، بـــرای ما متمایز کنـــد. مخصوصا اینکه 
مهارت یار مکمل دستیار آموزشی بوده و مختص دانشجویان با اولویت ارشد 
و دکتری است که توانایی های مهارتی و خبرگی دارند. بنابراین الان به شکل 
تخصصی ســـامانه ای به وجود آمده اســـت که می توانند به صورت تخصصی 
در آن ثبت نام کرده و ظرفیت های خود را در آن ثبت کنند و ما براساس این 
ظرفیت ها از این افراد کمک بگیریم، یعنی به رشد آنها و جریان تربیت مربی 
در دانشـــگاه آزاد و زنجیره تامین نیرو برای آینده کمک کنیم. پیش بینی من 
این است که اتفاقات خوبی در راه خواهد بود، چون از حالت عمومی بودن 
خارج شـــده و ما ســـامانه ای کاما تخصصی برای ثبت اطاعات و ثبت نام 
افرادی که توانمندی های ویژه مهارتی دارند، خواهیم داشـــت. از ســـوی دیگر 
یک بانک اطاعاتی فوق العاده ای در بحث تربیت مربی در زمینه شناسایی 
یم و می توانیم به استناد  توانمندی های خاصی که در بازار بیرون نیاز است، دار
ایـــن بانـــک جهت دهی حرفه ای نیز انجام دهیم. چون در همین مدت کوتاه 
توانستیم افرادی که ثبت نام کردند را براساس تخصص شناسایی کنیم و در 
موقعیت هایی از آنها کمک بگیریم، یعنی هنوز به شـــکل رســـمی از ســـامانه 
اســـتفاده خاصی نکردیم ولی تا همینجا توانســـتیم برخی از دانشـــجویانی که 
توانمندی خاص دارند را شناسایی کنیم. هدف باشگاه پژوهشگران و معاونت 
علـــوم تربیتـــی و مهارتی بالفعل کردن ظرفیت ها و استعدادهاســـت؛ البته ما 
موضـــوع را در ظرفیـــت بالاتـــری می بینیم و آن تربیت مربی اســـت. ما نیازمند 
یانـــی بـــرای تربیـــت مربی بودیم کـــه مهارت یار می تواند به عنـــوان پلتفرمی  جر
جریان تربیت مربی را از ســـطح دانشـــجویی تا سطح فعالیت های خاص در 

دانشگاه برای ما کامل کند. 

معاون علوم تربیتی و مهارتی دانشگاه آزاد در گفت و گو با »فرهیختگان« : 

 مهارت یار   پلتفرم تکمیل کننده 
جریان تربیت مربی  دانشگاه آزاد است

 شکل گیری نظام ارزیابی صلاحیت حرفه ای در دانشگاه آزاد

 هدف مهارت یار بالفعل کردن استعدادهای دانشجویی است

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 


